

L'INVENTION DE L'ÉCONOMIE SOCIALE EN FRANCE ET EN EUROPE, UN COMPROMIS INSTITUTIONNEL INSTABLE



ABSTRACT

The social economy is an uncertain notion, which must be understood diachronically and institutionally. We propose to study its construction both in France and in Europe, first its « reinvention » with the crisis of the welfare state and the integration of the Single Market, then its testing against the neoliberal frame of reference, whose legal-institutional approach the social enterprise challenges.

KEYWORDS: *Social Economy, Social Enterprises, Dynamics of Institutionalization, European Union, Welfare State.*

RÉSUMÉ

L'économie sociale est une notion incertaine qu'il convient de saisir de manière diachronique et institutionnelle. Nous proposons d'étudier ses constructions en France et en Europe, d'abord sa « réinvention » avec la crise de l'État-providence et l'intégration au Marché unique, puis sa mise à l'épreuve du référentiel néolibéral dont l'entreprise sociale remet en cause l'approche juridico-institutionnelle.

MOTS-CLÉS: *Economie sociale, entreprises sociales, dynamiques d'institutionnalisation, Union européenne, État-providence.*